
ПРОТОКОЛ

№ 385
гр. Габрово , 12.07.2021 г.

РАЙОНЕН СЪД – ГАБРОВО в публично заседание на дванадесети юли,
през две хиляди двадесет и първа година в следния състав:

 Председател: Зорница В. Петрова

 
Съдебни
заседатели:

Дянка Георгиева
Дженкова
Емилия Минкова Дечева

при участието на секретаря Ваня Ил. Николова
и прокурора Митко Илиев Илиев (РП-Габрово)
Сложи за разглеждане докладваното от Зорница В. Петрова Наказателно
дело от общ характер № 20214210200186 по описа за 2021 година.
На именното повикване в 09:00 часа се явиха:

Делото се гледа при закрити врати на основание чл. 263, ал. 2 от НПК.

За РП – Габрово редовно призована, се явява прокурор И..

Подсъдимият:  

Х.Б., редовно призован, лично, заедно с адв. И.С. и адв. Е.П., с пълномощно от преди.

Частният обвинител Ц.А., редовно призована, лично, заедно с адв. Рада-Мария
Харамильо, с пълномощно по делото.                              

Свидетелите:

Р.Д.,  редовно призована, лично.

С.И., нередовно призована,  лично.

К.С., редовно призован, лично.

Ю.П.,  редовно призована,  лично.

Вещите лица:

Д-р Я.К.,  редовно призован, лично.

Д-р Ц.С.,  редовно призован,  лично.
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Н.Д.,  редовно призован, лично.

И.Л.,  редовно призован, лично.

СЪДЪТ разясни на страните правата  по чл. 274 и 275 от НПК относно правото им да
направят отвод на съдебния състав, съдебния секретар, прокурора и вещите лица, както и да
направят нови искания по доказателствата и хода на съдебното следствие.

СЪДЪТ разясни на подсъдимия правата по чл. 55 и 277 от НПК.  

Подсъдимият Х.Б.: Разбрах правата си.

Становище по хода на делото  

Прокурор И.: Нямам възражение по състава на съда. Да се даде ход на делото.  

Адв. Харамильо:  Нямам възражение по състава на съда. Да се даде ход на делото.  

Адв. С.:  Да се даде ход на делото. Нямам възражение по състава на съда.  

Адв. П.: Да се даде ход на делото. Нямам възражение по състава на съда.

С  оглед становищата на страните съдът намира, че са налице предпоставките за
даване ход на делото, поради което

О П Р Е Д Е Л И : 

ДАВА ХОД НА ДЕЛОТО

Снема самоличността на подсъдимия,  както следва:

ХР. ДР. БР. – роден на 27.02.1991 г. в град Габрово, живущ в град Габрово, български
гражданин, неженен, със средно образование, неосъждан – реабилитиран, работещ, ЕГН
**********.

Сне се самоличността на свидетелите,  както следва:  

ЦВ. В. АЛ. – 26 г., българска гражданка, неомъжена, неосъждана,  без родство.

Р. Д. Д. – 46 г., българска гражданка, разведена, неосъждана,  майка на частния
обвинител Ц.А..

С. С. Ив. - 26 г., българска гражданка, неомъжена,  осъждана, без родство.

К. Бл. Сп. – 30 г., български гражданин, неженен, неосъждан,  без родство.

Юл. В. П. – 39 г., българска гражданка, неомъжена, неосъждана, без родство.  
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Свидетелите предупредени за отговорността по чл. 290 от НК и същите обещаха да
говорят истината.

Сне се самоличността на вещите лица,  както следва:  

Д-р Янк. Г. К. – 50 г., български гражданин, женен,  неосъждан, без родство.

Д-р Цв. П. Ст. – 67 г., български гражданин, женен, неосъждан, без родство.

Н. Ст. Д. – 67 г., български гражданин, женен, неосъждан, без родство.

Ив. Ал. Л. – 44 г., български гражданин, женен, неосъждан, без родство.

Вещите лица предупредени за отговорността по чл. 291 от НК и същите  обещаха да
дадат вярно и безпристрастно заключение.

СЪДЪТ отстранява свидетелите от залата, с изключение на частния обвинител.

На основание чл. 276 от НПК

СЪДЪТ

О П Р Е Д Е Л И : 

Открива съдебното следствие  с доклад на съдията, в който се посочват основанията
за образуване на съдебното производство.

Съдебното производство е образувано въз основа на внесен обвинителен акт от РП –
Габрово, с който е повдигнато обвинение против подсъдимия ХР. ДР. БР. за престъпление
по чл. 152, ал.1 т.2 от НК и по чл. 150, ал.1 от НК.

На основание чл. 276, ал. 2 от НПК председателят на състава предоставя възможност
на прокурора, а впоследствие на повереника на частния  обвинител, да изложи
обстоятелствата включени в обвинението.

Прокурор И.: Нямам какво да добавя към обвинението.

Адв.  Харамильо:  Също нямам какво да добавя към обвинението.

Подсъдимият Х.Б.: Получих препис от обвинителния акт, изминали са 7 дни от
получаването му. Разбирам в какво съм обвинен. Не се признавам за виновен. Ще дам
обяснение. Познавам Ц.А., през февруари 2018 г. сме се запознали. Почти веднага започна
връзката ни. Имаше 5-6 дни през които тя беше извън държавата и като се върна започна
връзката ни. Към настоящия момент повече от година и половина не сме имали контакт с
нея. Август месец 2019 г. случи се, че аз спах предната вечер в дома на Ц. и от там отидох
на работа. Мислех, че беше на 18 август, но вчера ме коригираха, че е на 16 август. От дома
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на Ц.  тръгнах за работа. Имахме уговорка, тъй като тя си беше подала предизвестие за
напускане на работа и трябваше  да си получи  документите, уговорката беше аз да я закарам
до работата й за да си получи документите.  Многократно се чувахме през деня, тя ми
даваше зор да побързам.  След което, тъй като имах още работа, я поломих да се приготви за
да тръгнем веднага и си оставях работата несвършена за да предотвратя скандала. След
което като се прибрах  от работа веднага я потърсих, без да ми се обади по-рано, тя тогава
ми каза,  че било твърде късно и нямало да ходим. След което  я помолих да се видим. Тя
почна да ме разубеждава, като  каза, че нямало да ми хареса това,  което ще видя, аз настоях,
тя се съгласи. След това отидох  в близост до у тях в едно паркче, където тя беше с нейния
приятел К.. Според мен бяха доста подпийнали,  особено К., тя тогава твърдеше,  че е изпила
повече от него, но се държеше. След което ме помолиха да закарам К. от Русевци до Етъра,
защото е бил пиян. Аз се съгласих. Тръгнахме към Етъра. Нямаше никакви спорове, нито
скандали, по-скоро си правихме  може би маловажни  уговорки да се съберем в идния
уикенд, тримата се уговаряхме. След което оставихме К. на удобно  за него място.  След
което  тръгнахме да се връщаме и докато обърна колата и няма и една минута настроението
на Ц. се обърна на 180 градуса, стана нервна, истерична, искаше ми телефона да ми прави
проверки, това е неин системен номер, който предизвиква скандали, а скандалите не са защо
си си писал с даден човек, а защо си харесал дадена снимка. След това  Ц. започва да
агресира и ме кара да блокирам колежката си Ю.П., дори я напсува, да избирам между нея и
колежката ми. Това продължи 15-20 минути,  аз по всякакви начини  се опитвах да й
обяснявам, че трябва да си загубя работата, няма как да блокирам Ю. и че не искам да
избирам нито една от двете. След което ние имахме уговорка да отидем на село да си върша
работата, питах я дали е съгласна, тя се съгласи. Тръгнахме към село да си върша работа.
Това е още в началото преди да се скараме. Аз просто карах към село Райновци. Понеже
нейния скандал продължи като време не мога да кажа точно, но като разстояние аз я търпях
от Етъра до  Енчо Кебапчето,  това е към Строителния техникум, като време към 20 минути.
След което спонтанно реших да я оставя у тях,  без да й казвам. Исках да хвана пресечката 
за у тях, тя живее на Русевци, исках да мина покрай Строителното и да мина през Варовник
и да мина през тях. Тя не мирясваше, искаше да си хвърля телефона. След което аз
спонтанно реших и опънах ръчната на колата, повредих си ръчната на колата, след което се 
ядосах и с ръка ударих стъклото и ми се счупи стъклото на личния ми автомобил, предното
стъкло. След което мирясахме и продължихме по пътя за у тях. На Варовник след като
спуснахме баира от университета, понеже съм останал  с впечатление, че ме търси само за
секс, за полов контакт, аз й зададох въпроса -  искаш ли да се уважим за последно, и получих
отговор - добре, щом така ще ти е по-добре. След което тръгнахме в посока към село, като
преди това от "Алфрида Пеев"  от кръстовището можехме да продължим към тях, ако  тя
беше проявила желание. Тръгнахме в посока за село и понеже   пътя ни беше  първоначално
за там и започнах да карам инстинктивно за там. Минахме още една пресечка към у тях. И тя
също не прояви желание да отидем за там. След това влезнахме в селото. Понеже, не си
спомням точно, но в рамките на 3-4 дни преди това, отново бяхме на село и бяха ни
заварили братовчедката с приятеля й и за това реших да не ходим в къщата, а да отидем на
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поляната. След което отидохме на поляната в края на село Райновци, подминахме селото.
Ние не за първи път правим секс навън. Стигнахме на поляната,  аз отидох от нейната
страна,  смъкнах си гащите.  След което тя започна да ми прави фелацио, тя беше седнала
вътре в колата. След  което инстинктивно тя се изправи, аз я съблякох,  беше с гащеризон,
 нямаше никакви затруднения при събличането. Тя охкаше и пъшкаше. Аз я съблякох. Тя се
обърна  отстрани на калника на колата. Аз бях малко по-ядосан и нямах  такова чак желание
за секс и по-неприятно, по-неджентълменски я ръчках,  2-3 пъти проникнах в нея по-грубо.
Също така исках да спре да ме търси, както по-рано казах за полови контакти. След което я
попитах точно след 2-3 прониквания да  го преместя ли отзад, след което тя се съгласи, но
каза – може ли аз да се наместя. Отново един, два пъти проникнах в нея и прекратих. Аз се
извъртях настрани и собственоръчно се задоволих, може би това предизвика гнева й,
 защото тя остана незадоволена. След което аз си седнах в колата и тя започна да се
преструва, че повръща, започна  отново да истерясва. Истерясването й се изразяваше  в това,
че се мъчеше да реве, но не беше от мъка и от нещо, а по-скоро от гняв рев. След което тя
ми каза да й дам  телефона и да видя какво ще се случи. Аз не се съгласих. Взех й телефона.
След което тръгнахме да се прибираме. По пътя тя ми каза, че ще ме осъди за изнасилство.
Преди това каза, че ще видя какво ще ми се случи, ще ме съди за изнасилство. Преди това
няколко пъти ми го е заявявала по време на нашата връзка. След което ние тръгнахме за
Габрово и на Враниловци на завода, на спирката, която е на главен път, имаше кола и двама
човека, мъж и жена извън  колата и Ц. точно там си изхвърли сакче, в което имаше някакви
сладки и нейните цигари, точно до хората си изхвърли сака в движение. След което на
първата възможна отбивка аз обърнах колата, върнах колата, спрях до хората, не си спомням
аз или тя слезе да си вземе сакчето. Ако тя беше изнасилена тя можеше да потърси помощ и
убежище при тези хора. След което от нейна страна продължиха заплахите през целия път
до Габрово как ще ме осъди. Отправяше към мен упреци, заплахи. Преди половия контакт
не съм получил нито веднъж  - не искам и  не искам да правим секс. Според мен упреците и
заплахите бяха заради краткото време и заради това, че не беше задоволена. Мен това ме
ядоса, че през цялото време ме обвинява, заплашва и реших да я оставя в близост до у тях,
на 2 км. от тях на пътя. Телефонът й беше в мен  и го хвърлих през прозореца в огромни
храсти й  казах – тук те оставям. След което обърнах колата и си тръгнах. Искам да добавя,
че хвърлих телефона в храстите, ако  е искала да ме осъди, не знам как си е извадила
телефона от храстите без нито една драскотина, което би затруднило моето оправдание след
това дали не съм й направил тази драскотини преди или след половия контакт. Като цяло
това беше нашия престои заедно. След това тръгнах да се прибирам към къщи и установих,
че ми няма ключовете. Бях помолен от нея да пазя в тайна последното ни събиране от майка
й. Но нямаше какво да направя, понеже звънях на Ц. за ключовете да я попитам, да й кажа,
 че съм ги забравил у тях, но тя не искаше да ми помогне да си взема ключовете, тя вероятно
е била с нейната приятелка С.. Като звъннах на Ц. разбрах, че тя е със С.. След което бях
принуден да звънна на майка й за ключовете. Тя беше изненадана. Каза, че сега ще ми върне
обаждането. След което майка й ми  върна обаждането и ми каза - или ела до 10 минути до
блока или отивам в полицията. Аз  го разбрах като саморазправа и й предложих в определен
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час да се чакаме пред Районното. Отидохме в полицията. Взеха ми пълни изследвания,
разпит ми направиха, бях задържан за 24 часа. В полицията  видях майката  на Ц. и по-
късно дойде Ц., беше със същите дрехи, и с нейната приятелка С.. Бях проверен и задържан
за 24 часа  след което бях пуснат. Към онзи момент в отношенията ни с Ц. тя беше
нападателна, а аз постоянно давах обяснение. Във връзката ни нейното поведение беше
агресивно, моето пасивно, постоянно търсеше поводи за скандали, постоянно ми ровеше
телефона. Бяхме разделени за 3 седмици преди последното ни събиране. През тези три
седмици аз не съм я търсил изобщо, но тя започна да си прави сбирки точно пред моя блок,
което е съвсем различен квартал. Дори имаше една много интересна сцена, в която аз
излизах от блока и  точно тогава тя мина  с нейната кола с момче в колата.  Тогава я видях за
първи път пред блока, на следващия ден отново беше пред блока, на следващия отново и
след това аз я потърсих. Пак се събрахме и след това пак се разделихме. На последното
събираме мога да вмъкна, че бяхме заедно                   6 дни. Последното ни събиране беше на
10-11 август, когато тя ми сподели, че ми била изневерила с трима, сподели някакви нейни
наклонности, и понеже ставаше въпрос за пари ми сподели, че ако й били нужни пари, имала
идея, каза, че имала човек с оферта 50:50 за най-старата професия, мисля, че всички я знаят
коя е. Към август месец 2019 г. за Ц. не знам, защото връзката ни беше вече разпокъсаната,
дали е употребявала наркотици, за мен не, защото разнасях стоки с бусче и нямаше как да
рискувам. Разнасях стоки с бус. Ю.П. беше търговски представител,  а аз бях доставчика.
Онзи ден, когато ходихме с Ц. на село Райновци, през работно време разговарях с Ю.,
работното ми време беше от 6 до 15 часа. По време на пътуването с Ц.  към село Райновци
не си спомням да съм разговарял с Ю. по телефона. Съвсем изненадващо от страна на Ц.
след като оставихме нейния приятел, няма и сто метра да сме изминали с колата когато
съвсем умишлено започна да става агресивна и нападателна, искаше ми телефона, търсеше
повод за скандал. Предложих й да правим секс, като имах идея да я оставя незадоволена,
имах впечатление, че ме търси само за секс. Имам есемеси от нея в тази насока, точно
конкретно изречено от нея го имам в есемеси. Това ми беше идеята да отидем  на поляната и
да я разочаровам от себе си за да не може да ме търси повече. Моето  запитване към нея
беше - искаш ли да се уважим за последно. Счупих си колата и това ми беше достатъчно и
нейните изказвания преди това, нейните изневери, признания. Като спряхме на поляната не
съм предприемал действия, не съм упражнявал насилие за да я изведа от колата. Хванал съм
я за косата докато сме правили секс може би. Но насилие да я изведа, не, тя съвсем
доброволно. Не съм я удрял. Докато пътувахме към село Райновци веднъж я ударих по
крака, защото започна  да истерясва,  бях много ядосан, а тя започна да ми говори някакви
глупости. Ударих я по крака веднъж, казах й само - мълчи. Ударих я не със сила. Докато
пътувахме към село Райновци не съм я хващал за главата и удрял в таблото на автомобила.
На поляната аз й помогнах да се съблече,  аз й смъкнах  гащеризона, но тя си го съблече  и
си го остави в колата.  Преди да правим секс мисля,  че беше със свален гащеризон, нямам
спомен, на сто  процента не съм сигурен за това. След като свалих гащеризона тя беше с
дребни гащи,  може и тях  да е свалила, но нямам спомен, отгоре беше с тениска. Преди това
в нашата връзка не сме  излизали по заведения. Тя ме упрекваше за това,  казах, че може да
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се събираме в приятели, но в заведения не ходя. Ние се срещнахме в наша позната и след
това у дома. Тя живееше у дома първите три месеца и след това връзката ни започна да
става  катастрофална. Връзката ни продължи година и шест месеца, като  извадим разделите
около година и един месец. Майката на Ц. в началото одобряваше нашата връзка,
подкрепяше ме и след един, два  скандала спря да ме подкрепя, не знам какво са си говорили
по между си и как са тълкували нашите караници. Случвало се е да ударя шамар на Ц.
няколко пъти заради нападки, които са продължили повече от 20 минути, и след което е
имало  пауза и в рамките на 5 минути след това отново скандал. Първият  път, когато я
ударих беше във връзка с наркотиците, искаше да пие ракия и аз понеже съм си патил от
тези работи, ходил съм по заведения, бях в комуна, и я помолих да има един ден,  в който да
е напълно трезва. След това тя  започна да ми обяснява колко съм смотан, какъв боклук съм,
как никъде не съм я водил, накрая ми каза – аз ще ти еба майката. След това затихна
 работата, казах й да пие ракия, след което легнах на дивана и след това реших да легна да
спя. Като тръгнах за другата стая,    тя ми каза – ти на какъв ще ми се правиш и започна
отново да ме нарежда и псува, чух я как каза – майка ти ще аба, от което на мен ми падна
пердето и се върнах и й ударих един шамар, не с  юмрук. Майката на Ц. не знаеше за
последното ни събиране,  Ц. ми каза, че трябва да се крием от майка й. В нашата връзка аз
многократно съм обяснявал на Ц., че жената може по-лесно да си намери половинка, защото
това е  факт, обяснявал съм й, че като не можем  да се разбираме да ме остави, да си хване
някой и да ме остави на мира. Това съм й го казвал няколко пъти, не веднъж. Ц. живееше и
при майки си и при мен. При последното събиране Ц. живееше с майка си, последните нощи
преди 16 август спах в дома й. Преди 14 август спах в дома на Ц. и след 14 август, майка й
беше на море по това време. И аналния и вагиналния секс го направихме на  капака на
колата. Като за аналния секс тя искаше сама да се намества. Преди това сме правили анален
секс с нея, това не беше за първи път, даже в къщи имаше апаратче за това, клизматор, не
знам сега къде е. След като тя започна да прави сцени, да повръща, направих й снимки, даже
й направих видео с цел да я постресна, да й стане малко гадно, не съм имал никакви
намерения да ги качвам. Показах й снимките, това може да е била  една от причините за
които искаше да ме осъди, а аз се уплаших и още пред нея ги изтрих. Не я закарах до вкъщи,
защото започна да ме напада и прецених,  че не е нужно да се държа добре с нея. Влязохме в
града, на околовръстното  има едно пътче за Русевци,  хвърлих й телефона и й казах – ще те
оставя,   ти си до тук,  и й хвърлих телефона. Казах й – ти си до тук и й хвърлих телефона и
това я принуди да слезе. Светло беше, към 5 часа след обед горе-долу е било. Като отидох в
полицията майката на Ц. беше нападателна. Майка й истеряса и ми каза -  как ще я
изнасилиш. Майка й не е запозната с истинската случка и ме нападаше все едно наистина
съм я изнасилил. Ако я бях изнасилил, ако един престъпник направи нещо, по максимален
начин ще се старае да се прикрие, аз не съм почувствал вина и си бях открит. Когато
напуснахме поляната към града взех телефона на Ц., защото тя започна да играе сцени на
изнасилена, започна да повръща уж, като не изповръща нищо, дори имам клипче, гледах го
и се вижда, че нищо не е повърнала. Тя ми искаше телефона и да я оставя там, казах й, че
това няма как да стане и ще я прибера. Взех телефона й защото искаше да я оставя там. Взех
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телефона да не ми прави проблеми на момента. При двата акта на поляната бях по-груб, бях
по-рязък, само това, бях по-рязък. Може би тогава съм я държал за косата.  Физически съм
бил по-рязък. Не съм я обиждал. Три месеца бяхме заедно след което се разделихме, след
това отново се премести у дома, отново сме се разделяли. Няколко пъти си е местила целия
багаж, у дома се е местила. Първите три месеца употребявахме наркотични вещества. Аз
употребявах  2-3 пъти и се отказах. След което тя ми е казвала, че е вземала по една, две
чертички. Вторият шамар й ударих при следния случай. С колата на баща ми Ц. ме закара
на работа. Ние работихме на едно и също място,  бяхме колеги,  имахме един ключ за
апартамента, живеехме заедно у дома. Тя ме остави на работа и се бяхме  разбрали да ме
изчака, защото смяната свършва към 11 часа и да ме изчака за да може да ми отключи входа
на блока.  След като изкарах работния ден, мъчих се да й позвъня многократно по телефона,
звънях на звънеца,  нямах ключ и нямаше как да се прибера. Видях, че колата на баща ми е
паркирана пред блока. След което позвъних на съсед да ми отключи входа. Качих се горе  и
заварих отключена вратата, музиката дънеше доста стабилно. Ц. беше очевидно мъртво
пияна, разсъблечена. На масата имаше за двама човека, с чашки, вилички. След което я
питах какво става, тя каза нищо, нищо. Каза, че е била с приятелка. Казах й да си отключи
телефона за да докаже, че са се разбрали с приятелка. След което отключи телефона си и в
месинджъра  видях, че след като ме е оставила  в 12 часа,  в 12,02  часа тя е потърсила наш
колега,  впоследствие установих, че е колега, потърсила го е с целувка. След като видях
съобщенията, тя не успяваше или не искаше, не ми даваше конкретно обяснение за случката,
аз й ударих  шамар, заснех екрана на телефона и звъннах на майка й да си я вземе. Преди
последния път не мога да кажа точно колко пъти сме правили анален секс с Ц., доста. Преди
последния път мисля, че сме правили един или два пъти преди последното събиране.
Последното събиране,  последните 5 дни  преди случката сме правили анален секс, в рамките
на  четирите дни преди               16 август сме правили поне два пъти секс, като пред мен тя
се е самозадоволявала с вибратора анално. През деня на инцидента сме се търсили може би
за да се държим в течение до къде аз вървя с работата за да свършим нейната работа, търсили
сме се повече от пет пъти, 7-8. Когато отидох в градинката Ц. и К. бяха пияни, това от
нейните признания и от залитането, тя каза, че К. не може да стои на земята,  това че са
пияни го разбрах от нейните думи и от вида им. Преди 16 август сме ходили в село
Райновци, един път е влизала в къщата. В рамките на пет дни  сме ходили, аз имах работа
там, попитах я дали иска да дойде с мен, тя се съгласи. Братовчедка ми по едно време
изненадващо дойдоха, завариха ни там, свършихме си работата, братовчедката ми ни
изчакаха, тръгнахме си 10 минути след като си тръгнаха братовчедка ми. Когато ме
задържаха в полицията не си спомням дали на същия ден или на следващия ходихме на
мястото. Казаха ми да ги заведа на мястото и ги заведох. Аз им посочих мястото, като
обиколихме в радиус на 50-100 метра мястото. В нашата връзка по-скоро правихме секс,
активно, рядко сме пропускали, нормално, смесен, имахме уговорка веднъж в седмицата да
не е традиционен,  изразяваше се в анален секс.  Смущаваше ме да не дойде братовчедка ми
да ни хване и за това на въпросната дата отидохме на поляната, а не в къщи. Случвало се е
още веднъж да е по-груб секса между нас. След трите седмици секса беше по-груб. Но
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никога не съм бил толкова груб,  както на поляната.  Грубостта беше в проникването. Друг
начин за разочарование нямаше. Обиждал съм я, и тя ме е обиждала. Били сме груби  един
към друг. Ако беше отказала, щях да я закарам, ако не получех нейното съгласие, аз се
възползвах от ситуацията. След случката не ме е търсила. Искам да отбележа, че съм я
подкрепял през цялото време  на връзката. Тя имаше проблем със зъбите, аз й обяснявах,  че
това е решим проблем. Тя ми обясняваше, че докторите,  които я видят си гълтат дипломата.
Накрая успя да си намери доктор. Обяснявах й, че е на 25 години и  не трябва да има
комплекси. Това го разказвам във връзка с това, че не съм имал лоши намерения  до преди да
се разделим.  Тя ми е писала след като ми е подала дело, че съд няма да има, демек тя не
иска да ме вкарва в затвора, а най-вероятно иска да компенсира някакви пари за покриване
на  нейния кредит. След като тя ме потърси, 2-3 седмици по-късно реших да отида в
чужбина. Потърсих я да я питам дали иска да оттегли жалбата, тя ми обясни, че няма как да
го направи  след което аз се съгласих. Звъннах й от телефона на леля. На следващия или по-
следващия ден тя е звъняла на леля ми. Леля ми е разговаряла по телефона, Ц. я търсила
посред нощите и на сутринта  2-3 пъти е звъняла на този номер. Дори мисля, че тя този
номер го има,  защото това беше стария номер на баба ми и аз съм й звънял от него. На
поляната първия път беше фелацио, анален и вагинален секс. При цялата ситуация Ц. не е
казвала,  че не иска. По-скоро си охкаше по нейния обичаен начин и чакаше да изпита
удоволствие. К. и Ц. са приятели. На мен К. не ми е приятел. Виждали сме се 2-3 пъти. К.
най-вероятно не одобряваше връзката ни. Един път сме се събирали с К. преди случката,
пушихме марихуана. Също така искам да добавя, че Ц. последните един, два месеца ми
споделяше, че някой й бил казал, че нашия край ще завърши с жестоко убийство или с
жестоко  пребиване и заплашваше,  че ще ме осъди.

СЪДЪТ прекъсва съдебното заседание в 10,30 часа за 5 минути почивка.

Съдебното заседание продължава в 10,35 часа.  

Подсъдимият Х.Б.: След случилото се на поляната  проведох разговор с Ц. по повод
на ключовете. Ц. беше с приятелката си С.. Тогава и тя ме нареждаше защо съм я бил
изнасилил. След което аз й казах, че не ми се слушат глупости и няма такова нещо. Може би
ме заплаши, че ще видя и такива работи. Спомням си, че е било на                  18 август,
адвоката ми ме коригира, че е на 16 август. Това че е било на                   18 август аз си го
мислех до преди няколко месеца. Казах, че аз съм смъкнал  гащеризона на Ц. с нейна помощ,
гащеризона й беше с къс крачол с копчета и цип мисля. Аз разкопчах копчетата без някакво
съпротивление от нейна страна, без да ми е махала ръцете. Ц.  на краката беше с летни
обувки.  Тя си е досвалила,  измъкнала от краката  гащеризона. За бикините не си спомням
да сме ги сваляли тотално.  Нямам спомен дали аз или тя си ги е свалила. На поляната тя не е
повръщала, просто храчеше, каза, че е повръщала. Друг път не е имала такава реакция след
секс.  Докато пътувахме към Райновци не съм удрял главата на Ц.. Мисля, че имаше бутилка
бира в колата, но това беше като се прибирахме, мисля, че след като си хвърли телефона я
опръсках с шишето. Аз след нейните предизвикателства  бях груб към нея.
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Не постъпват повече въпроси към подсъдимия.

СЪДЪТ предлага на страните да се изслуша първо вещото лице д-р К. преди разпита
свидетелите.

Прокурор И.: Смятам, че следва да се изслуша вещото лице д-р К. след разпита на
пострадалата.

Адв. Харамильо: Съгласна съм с прокурора.

Адв. С.: Вещото лице д-р К. да се изслуша след разпита на пострадалата. 

Адв. П.: Да се изслуша след разпита на пострадалата.

СЪДЪТ пристъпва към разпит на свидетелите.  

Свидетелката Ц.А.: С подсъдимия Х.Б. имахме  връзка, продължи около 2 години, в
началото аз живеех в неговия дом. Имаше много скандали, пребивания, била съм със синьо,
унижавана,  разделяли сме се поради това. Той намираше начин да се свърже с мен като ми
обещаваше, че повече никога няма да се повтаря. Аз  му повярвах и се връщах. Преди
инцидента бях с моя приятел К. в заведение в близост до вкъщи, където пихме по една бира.
След което дойде за малко моята приятелка С. там и се преместихме в паркче в близост до
заведението. С Х. преди това проведохме разговори, в които го помолих да ме закара до
Севлиево от където трябваше да взема документите си за напускане на работа. Той ми каза,
че му трябва известно време докато приключи и ще дойде там. Мина известно време, той
дойде и аз го помолих да закараме моя приятел К. до Етъра. Той се съгласи. Закарахме К. до
Етъра. На връщане Х. ме попита дали искам да отида с него до неговото село Райновци, 
където прави ремонт да му правя компания, и друг път сме били там. Аз се съгласих.
Тръгнахме по пътя и когато бяхме на разклона за село Враниловци  се обади неговата
колежка по телефона, не я познавам лично. Х. ми каза преди да отговори, че неговата
колежка го търси. Той говори с нея. Аз направих някакво изказване нещо от сорта – тя те
търси, защото преди това  той ми беше казал, че излизали заедно, един вид се опитваше да
ме дразни. Като затвори Х. каза, че тя го търси и най-вероятно иска нещо от него.  Аз се
издразних от това негово изказване и му казах, че може да прави каквото си иска, защото
ние не сме заедно, защото предната вечер когато той беше в къщи говорихме и мисля, че се
разбрахме да запазим добри взаимоотношения като приятели, без да си правим мръсотии,
защото  преди това имаше случаи при които той ме преследваше с неговия автомобил,
звънеше в къщи, заплашваше мен и майка ми, че ще ни убие, обиждаше че и двете сме
курви, нищо не ставало от нас, че щял да  ни запали. Имало е  случаи при които съм
намирала автомобила си с нарязани гуми, залят с брашно и яйца  след което си признаваше,
че е той.  И точно за това смятах, че трябва да запазим добри приятелски взаимоотношения.
Явно след моето изказване,  че той може да прави каквото си иска, той се ядоса и каза - щом
ще правя каквото си искам, мога да правя каквото си искам, сега ще бъдеш  брутално
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изнасилена, каза -  наебана. След това той започна да ме обижда, удари главата ми в таблото
няколко пъти. Хвана ми косата и просто удряше главата ми в таблото. Преди това опъна
ръчната спирачка, колата се завъртя,  той се ядоса, каза – видя ли заради теб какво направих.
С юмрук счупи предното стъкло от моята страна  и тотално освирепя - видя ли курво заради
теб какво стана, освирепя. Аз го помолих да спре колата,  да изтегля  пари, той каза – не,
сега ще те еба като мръсен боклук. Аз се уплаших много защото очаквах, че ще ме пребие и
го умолявах просто да ме прибере. Той продължи към селото си, обаче сви в някаква
пресечка, която водеше до някаква поляна, не се сещам кое село беше. Отпиваше от шише с
два литра бира и ме плюеше в лицето и  продължаваше да ме обижда. Стигнахме до
поляната. Като аз го помолих да ме остави тук и да си тръгне, не исках да ме връща по
никакъв начин, просто да ме остави там. Той каза – не, сега ще видиш какво ще ти си случи.
Спря колата, слезе от нея. Дойде от моята страна, отвори моята врата, каза ми няколко пъти
да сляза, аз категорично отказах и го молих да ме остави, защото си помислих,  че ще ме
бие. Той дойде, дърпаше ме за косата, за тялото, просто ме издърпа. Опитваше се по
всякакъв начин да ме издърпа, хвана ме за косата, за тялото, изкара ме от колата, издърпа ме
от колата, облегна ме на капака  с лице към предния капак, с гръб към него. Смъкна ми
гащеризона с ръце без да разкопчава нищо. Гащеризонът ми беше свободен. Изхлузи  ми го
от краката и го остави на предния капак. Аз пищях и просто го умолявах да не го прави. Той
ми каза - млъкни ма, сега ще видиш колко ще ти е приятно. Проникна в мен първо
вагинално, изпитвах силна болка. Молих го да спре, той не спираше. Направи го няколко
пъти след което ме събори на земята.  Хвана ме за косата и ми каза – сега ще ми духаш ма.
Направих го след което веднага ми стана зле. Започнах да повръщам, да се давя, в смисъл
стана ми зле. Той ме вдигна отново. Отново ме обърна с гръб към него и проникна в мен
анално. Изпитах силна болка. Направи го с няколко движения, обърна се и свърши. Аз се
обърнах и се облегнах на колата, просто ми стана зле. Започнах да се давя, да повръщам. Той
отиде до колата, взе телефона си и започна да ме снима, като говореше – какво бе, лошо ли
ти стана, от хуя ли ми ти се доповръща. Тогава аз си облякох дрехите. Той ми каза да се
качвам в колата, аз не исках. Но се качих за да се прибера в къщи, не знаех точно къде се
намирам. По пътя аз си извадих телефона, исках да се обадя на майка ми, той го взе и го
прибра в себе си. Продължихме  в посока Русевци и той ми каза – видя ли какъв си мръсен
боклук, сега ще те оставя да проституираш. Аз го умолявах да ме прибере в къщи. Тогава
той спря колата, мисля, че на разклона за село Думници, каза ми - ставай и слизай, изчезвай
от тук, като през прозореца ми изхвърли телефона в храстите. Аз излязох от колата  и
започнах да си търся телефона, намерих го  и първия човек на когото се сетих да се обадя
беше моята приятелка С.. Позвъних и й казах, че ми се е случило нещо ужасно и имам
нужда от нейната помощ, но понеже не знаех къде се намирам й изпратих снимки на
табелата. След което С. дойде и ме взе. Спряхме на паркинга на Хумора. Тогава Б. ми се
обади да си иска някакви ключове,  които съм сигурна,  че не бяха в къщи. Аз му казах, че
изобщо не искам да разговарям с него, аз бях в шок. С. взе телефона и му каза как може да
ми причини такова нещо. И след разправии разговора приключи. След няколко минути
позвъни майки ми. Попита ме какво става, че Х. й се обадил да я пита за някакви ключове. 
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Аз й казах, че не знам за какви ключове става въпрос и затворих телефона. Обаче тя явно
усети, че съм разтроена по някакъв начин и е станало нещо и ми позвъни втори път. Тогава
ме попита какво става. Аз й казах – какво искаш да знаеш, току-що бях унижена,
изнасилена, оплюта. След това  майка  ми каза, че ще отиде в полицията. Аз й казах, че ако 
го направи и се разнесе случая ще се самоубия. Затворих телефона. След това тя ме набра
отново. Телефонът ми го вдигна С.  и разказа на майка ми в какво състояние ме е видяла.
Забравих да вмъкна, че преди това майка ми каза, че до 10 минути трябва да съм в
полицията. Като й казах, че съм изнасилена, унижена, аз й казах,  че Х. ме е изнасилил.
Майка ми каза,  че ако не отида в полицията,  ще ме издирят и пак ще трябва да отида. С. ме
закара пред Районното. В Районното майка ми беше там, Х. също беше там. Нямах
намерение да подавам сигнал в полицията, защото ме беше страх след това какво ще
последва. Беше ме страх от Х.. Случвало се е докато живеех у тях след скандали да бъда
много синя. Дори един път избягах от жилището по чорапи, той тръгна след мен да ме гони
и аз се опитвах от кварталното заведение където имаше много хора да помоля някой да се
обади на тел. 911. Там една жена позвъни, дойде патрулка. Аз се качих  в патрулката и
отидох с полицаите пред неговия блок да си взема нещата. Полицаите му позвъниха, той
слезе и ми донесе нещата, подписа нещо и това беше. Въпросният ден бях облечена с бяла
тениска, гащеризон с тиранти, тирантите не бяха през раменете ми. Гащеризонът ми се
закопчава с копчета и цип отпред. Подсъдимият даже не ми ги е разкопчавал копчетата,
 директно го смъкна. От долу имах бельо. Заедно с бельото ми свали гащеризона. Предните
дни не сме правили  секс. Ние не бяхме заедно. На               14 август имах рожден ден, на 15
август  той дойде в къщи. Тогава пренощува у дома, поръчахме си пица. Три седмици преди
това се бяхме разделили и не сме правили секс. Преди това не съм подавала сигнал в
полицията срещу Х.. Само в този случай при който идва патрулката, иначе не съм ходила да
подавам сигнал. Нямам спомен дали С. ми е казала да подам сигнал в полицията, даже
мислех да отида на хотел майка ми да не ме вижда в такова състояние. В началото майка ми
нямаше нищо против връзката ми с Х., но след това  като ме виждаше пребита, със синьо,
даже един път той я викна да си ме прибере иначе ще ме хвърли от 4 етаж. Майка ми се качи
горе до етажа, тя ме дърпаше, Х. викаше – моля те остави ми я, ще се разберем. Преди 
случая  майка ми  беше на Етъра, аз също бях там,  но на 14 август слязох в града защото
празнувах рождения  си ден. На следващия ден дойде Х. у дома. Апартаментът ни се намира
на ул. "***********”. Тогава майка ми не знаеше,  че Х. е у дома. Когато се срещнахме с Х. 
с него бяхме само един ден. Бях на Етъра за рождения ми ден. На другия ден на 15-ти той
дойде у дома, пренощува у дома и след това тръгна на работа. Не съм имала намерение да
продължаваме връзката си, просто исках да е без да се караме, без да си правим мизерии, от
три седмици бяхме разделени. Не съм употребявала наркотици, пробвала съм, но не съм
употребявала. Х. е употребявал наркотици, знам, че е имал проблеми с тях и се е лекувал.
През деня на 16 август съм изпила една бира. В нашата връзка преди да се разделим имахме
съвсем нормален секс, без никакви извращения, анален секс аз не бях правила до инцидента.
Абсолютен нормален секс сме правили. Тръгнахме към селото където Х. правеше ремонт. И
преди това съм ходила,   ядохме там, дойде братовчедка му,  запознах се нея, това беше
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преди да се разделим, месец преди инцидента. Три седмици преди инцидента сме правили за
последен път секс с Х.. При един от скандалите извиках патрулка, дойдоха полицаи на
място, видяха състоянието ми, Х. отговори,  че съм паднала по стълбите и съм се ударила, аз
им казах,  че той ме е ударил.  След това имах вече синини, няма как на момента да съм
синя. Докато се срещнах с полицаите те не са видели синини. Никога преди конкретната
случка не съм правила анален секс  с Х.. Вибратор нямам. Клизма не използвам. Никога
преди това не съм правила анален секс. При вагиналния и аналния секс  Х. ме стискаше за
врата и ме дърпаше косата, не ми е нанасял удари.  Докато бях облегната за колата  ме дърпа
за косата. Като ме събори на земята аз паднах, мисля, че тогава също ме дърпа за косата.
Докато му правих фелацио също ме дърпаше за косата. Докато правеше  вагиналния и
аналния секс го молех да спре,  умолявах го да се спре, пищях. Не посмях да го ударя,
 защото просто щях да си остана там. На С. когато дойде да ме вземе й казах,  че  ме е
изнасилил, че ме е удрял в таблото. Казах й,  че е  проникнал в мен анално, казах,  че ме е
плюл. К. е мой приятел. С него съм споделяла, казвала съм му, че имаме проблеми с Х., че
ме е удрял. Моята връзка с Х.Б. трая две години. Докато бяхме във връзка, имах багаж у тях,
 който си бях пренесла, живели сме на Колелото в жилището на Х.. Там живеехме преди да
започнат караниците, три месеца съм живяла там. След това си заминах. Имаше един
период, в който караниците станаха системни. Карахме се за битовизми. Първият път когато
ме удари, два шамара ми удари. Бяхме у тях, след работа седнахме, вечеряхме, не знам с
какво  го провокирах,  той си легна, аз му говорех, не съм искала да го дразня. Тогава си
тръгнах. В някакъв период от време се прибирах при майка ми. Не сме прекъсвали
контактните с него, той ми звънеше, идваше пред къщи, звънеше на майка ми, обещаваше,
че няма да се повтори. След това имаше един случай когато отвори хладилника и падна
салам на земята и той побесня. Тогава ми нанесе няколко удара. Случвало се е с юмрук да
ми нанася удари. В повечето случаи след това аз се прибирах в къщи и майка ми ме
виждаше. Това не ме накара да приключа връзката с Х.. Поводът за последната раздяла
беше  от както ме преби последния път. Бяхме у тях, той беше на работа, а аз бях у тях.
Прибра се, аз бях заспала, не съм чула когато той ми е звънял, качи се горе, взе ми телефона,
видя, че някакво момче ми е писало. Преди това бях  със С., не бях вдигнала масата. Той
като се прибра видя  две чаши, помисли, че съм била с мъж. Това беше в жилището на Х. на
Колелото.  От това се разделихме за три седмици. Той ми се обади да ми честити рождения
ден, каза ми – няма ли да почерпиш нещо. Обади ми се след рождения ми ден да ми честити
и аз го поканих в къщи. Аз не исках  да продължава нашата връзка, просто чисто
приятелски. Поръчахме пица, той пи бира и помоли, ако може да остане да пренощува, но не
сме били интимни тази вечер. За 16 август се бяхме разбрали,  ако може да ме закара на
Севлиево да си взема документите от работата. През деля се чувахме. Не си спомням дали
сме си писали или само сме се чували. Той ми каза, че има още работа и трябва да си я
свърши, казах добре за друг ден. След това той ми се обади и каза,  че  е свършил, но стана
късно към 16,30 – 17 часа. Дойде на беседката при нас. К. беше пийнал, не съм казвала
преди това на Х.,  че К. е пиян, помолих го да закараме К. да не чака автобуса. Не съм
казвала на майка ми, че Х. е пренощувал у дома,  защото щеше да се притисни, че може пак
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да се изпокараме и за това исках да й спестя. Когато се чухме с майка ми и ме пита за
ключовете, това че майка ми е узнала, че съм била с Х. не ме  притесни, аз бях притеснена.
Забравих да кажа, че търсихме въпросните ключове, нямаше ги. Х. когато счупи прозореца
го помолих да спре колата за да мога да се прибера по някакъв начин, просто не исках да
продължа пътя с него. Той се ядоса за прозореца, казах, че ще оправим нещата. Удари ми
няколко пъти главата в таблото. Нямах видима следа от това, болеше ме главата, но нямаше
оток. Насила ме измъкна от автомобила  на поляната. Той ми смъкна дрехите. През това
време аз се дърпах. Нямаше какво да направя,  той се разгневи още повее. Аз се страхувах,
че ще ме удари. Гащеризонът  ми го изхлузи. Не бих казала, че си дигнах краката,  той ми го
изхлузи, не съм му съдействала, докато ме държеше с ръка за кръста, нямах възможност да
избегна от неговия захват. Събори ме на земята за да му правя фелацио. Друг път сме
правили. Стана ми лошо от проникването. По време на фелациото ми  стана лошо и от това
ми се повдигна след това. Преди да прави  аналния секс не ми е казвал, че има намерение за
такова нещо, просто ме изправи от земята и ме облегна на капака. Псуваше ме  докато го
правеше на курва. Каза ми,  че е снимал. Каза ми - всички ще разберат  какъв си боклук,
каза, че ще го пусне в интернет всички да го видят. След срещата в полицията, Х. ме
потърси да ме пита как върви делото, няколко дни след случилото се е било, и ме пита какво
е  станало с делото. Казах, че не съм аз човека, който да даде тази информация. Мисля, че на
следващия ден майка му дойде в къщи, почука на врата и ме помоли да изляза, беше с
нейния приятел, майка ми я нямаше в къщи, нейния приятел беше, излезе и той.  Майката
на Х.  започна – моето момиченце, знаеш ли аз коя съм, ще станеш за смях, пари ли искаш,
какво искаш, отмени си показанията, защото ще стане по-лошо. Х. ме търси  и ми каза,  ако
може да отменя делото, защото има ходене в чужбина. Х. като ме търси аз отговорих на
повикването. Той звънеше от телефона на леля си,  аз не знаех, че той звъни.  След това
разговарях с лелята. Беше ми звънял от този номер,  аз върнах обаждането за да видя кой ме
е търсил. Разговарях с лелята. Тя започна да ме заплашва, да ме обижда. Докато пътувахме в
автомобила Х. по крака не ме е удрял,  удря само главата ми в таблото. Докато си търсих
телефона в храстите не съм лазила по земята, просто ги разгърнах и го видях. На 15 август
когато Х. остана да пренощува у дома, в едно легло бяхме. Когато колежката му се обади, Х.
каза – ето тя пак ме търси, много пъти ме е дразнил с нея,  правил ми е намеци. Тогава аз му
казах – тя твойта те търси, ние нямахме вече нищо общо, и това го издразни. Нещо го
обидих, нещо от сорта на педераст. Видях Х. да ме снима на поляната. После той ми каза –
снимам те и те качвам. Той демонстративно  снимаше.  

Адв. С.: Г-жо съдия, считам, че има разминаване в показанията дадени от
свидетелката на досъдебното производство и сега, моля да бъдат  прочетен този епизод на
стр. 30 от досъдебното производство. Току-що свидетелката каза,  че е видяла как Х. я
снимал, докато на досъдебното производство е казала, че по пътя е видяла снимките и
клипа, с оглед достоверността на сегашните.

Прокурор И.: Принципно не възразявам. Аз не намирам съществено противоречие.
Не се противопоставям.
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Адв. Харамильо: Не възразявам.

Свидетелката Ц.А.: Като тръгнахме той ми каза,  че има клип,  който ще пусне в
интернет.

СЪДЪТ като взе предвид направеното искане от защитата на подсъдимия за
прочитане на част от показанията на свидетелката, дадени в хода на досъдебното
производство, свързани с изготвените снимки от страна на подсъдимия, намира, че не е
налице съществено противоречие между днес заявеното от свидетелката и заявеното в хода
на досъдебното производство, поради което искането не следва да бъде уважавано.

Водим от горното,

СЪДЪТ

О П Р Е Д Е Л И : 

ОСТАВЯ без уважение  искането за приобщаване на част от показанията на
свидетелката, дадени в хода на досъдебното производство, касаещи част от изготвените
снимки като неоснователно.

Свидетелката Ц.А.: Това което се случи на капака на автомобила се случи около 5
часа след обед. Автомобилът беше "Фолксваген Шаран", вътре таблото  нямам спомен какво
беше.

Не постъпват  повече въпроси към свидетелката.

СЪДЪТ предлага на страните промяна в хода на съдебното следствие, като им
предлага да бъде изслушано вещото лице д-р Я.К., поради служебна ангажираност.

Прокурор И.: Съгласен съм да бъде изслушано вещото лице д-р К. преди разпита на
останалите свидетели.

Адв. Харамильо: Съгласна съм да бъде изслушано вещото лице д-р К. преди разпита
на останалите свидетели.  

Адв. С.: Съгласен съм да бъде изслушано вещото лице д-р К. преди разпита на
останалите свидетели.

Адв. П.: Не се противопоставям.

На основание чл. 282 от НПК съдът прочита заключението на съдебномедицинската
експертиза, намираща се на лист 41-47 от досъдебното производство и пристъпва  към
разпит на вещото лице.
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Вещото лице д-р Я.К.: Поддържам представеното заключение. Посочил съм подробно
както данните от освидетелстването, така и в отговор на зададените въпроси. Чух днес
обясненията на подсъдимия и показанията на свидетелката, няма провод за промяна нещо в
заключението. В зависимост от това с каква сила са нанесени ударите в таблото, обичайно
таблото е с относително равна повърхност, може да не останат следи от ударите. Не са
намери следи от това. Относно заявеното от подсъдимия и потвърдено от пострадалата
относно счупването на стъклото с ръка, не съм запознат с вида на счупването на самото
стъкло, възможно е при удар стъклото да се пукне и да се появят следи от напукване във вид
на паяжина, в зависимост естеството на счупване е възможно да няма наранявания.
Охлузването по лявата подбедрица на пострадалата по-вероятно да е от падане или от друг
твърд  предмет, не е типично  охлузване от удар с ръка. Охлузването по дясното коляно, и
при него вероятна причина  е контакт с терен.  Ако приемем  облягане  на капака на
автомобила, възможно е от контакта да се получи това. Също и на подбедрицата е възможно
е  да е от това. Разкъсването на аналния пръстен, това зависи от много фактори, когато се
извършва секс може да има подготовка и използване на лубриканти  което значително 
намалява риска от такъв род увреждане. При често извършване на анален секс също се
получава разхлабване на аналния пръстен и намалява възможността от увреждане. Като
цяло естеството на това увреждане е при разтягане на аналния пръстен и може да се получи
както при по-груби действия, така и от физическо несъответствие между аналния пръстен и
половия член. С категоричност не може да се определи дали лицето е имало преди анален
секс. Както според мен при редовно извършване на анален секс може да настъпят някои
промени като разхлабване на аналния пръстен, хлътване фуниевидно в аналната област, това
не е толкова типично, няма категоричен белег, който да бъде приет. Това което съм
установил е подробно описано.

Не постъпват повече въпроси към вещото лице.

Прокурор И.: Да се приеме  заключението.

Адв. Харамильо: Да се приеме заключението.

Адв. С.: Да се приеме заключението.

Адв. П.: Да се приеме заключението.

СЪДЪТ

О П Р Е Д Е Л И : 

ПРИЕМА представеното  заключение.  

От бюджетната сметка на съда да се изплатят  30 лева на вещото лице д-р Я.К. за
явяване в съдебно заседание.   
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СЪДЪТ предлага на страните да се изслушат вещите лица преди разпита на
останалите свидетели.  

Прокурор И.: Съгласен съм да се изслушат вещите лица преди разпита на останалите
свидетели.  

Адв. Харамильо: Съгласна съм да се изслушат вещите лица преди разпита на
свидетелите.  

Адв. С.: Съгласен съм да се изслушат вещите лица преди разпита на свидетелите:  

Адв. П.: Съгласна съм да се изслушат  вещите лица преди разпита  на  свидетелите.

На основание чл. 282 от НПК съдът прочита заключението на техническата
експертиза, приложена на лист 69-74 от досъдебното производство и пристъпва  към разпит
на вещото лице.

Вещото лице И.Л.: Поддържам представеното заключение. Нямам какво в повече да
добавя. Следи от видеоклипа мисля, че не съм установил. В експертизата съм описал една
кореспонденция. Това е скрийншот на кореспонденция, като е възможно скрийншота да е
направен от тази дата, а самата кореспонденция да е от предна дата. Този разговор, който е
посочен може да не е от 16 август. Там е отбелязано часа на мобилния телефон. Т.е. този
разговор,  който е посочен може да не е проведен на 16 август. Дата и час посочени в
таблицата са дата и час на заснимане на екрана на мобилния апарат. На снимката на
разговора, отбелязан на стр. 2 от експертизата може да е час на изпращане и може да е час
на виждане на съобщението, не съм изследвал,  не мога да го твърдя това нещо. На страница
2 от експертизата, на снимката часа 19,47 е часа на мобилния телефон, съответства на часа
посочен отгоре в таблицата, който е взет от параметрите  на направеното изображение.

Не постъпват повече въпроси към вещото лице.

Прокурор И.: Да се приеме  заключението.

Адв. Харамильо: Да се приеме заключението.

Адв. С.: Да се приеме заключението.

Адв. П.: Да се приеме заключението.

СЪДЪТ

О П Р Е Д Е Л И : 

ПРИЕМА представеното  заключение. 

От бюджетната сметка на съда да се изплатят  30 лева на вещото лице д-р И.Л. за
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явяване в съдебно заседание.  

На основание чл. 282 от НПК съдът прочита заключението на комплексната
съдебнопсихиатрична и съдебнопсихологична експертиза, намираща се на лист 52-58 от
досъдебното производство и пристъпва към разпит на вещите лица.

Вещото лице д-р Ц.С.: Поддържам представеното заключение.

Вещото лице Н.Д.: Поддържам представеното заключение.

Вещото лице д-р Ц.С.: Отговорили сме на всички зададени въпроси от следствието.
Подекспертният Х.Б. е апсихотичен и няма психично заболяване. Не се води на диспансерен
отчет в  Център за психично здраве в Габрово. Може да отговаря на зададените въпроси, да
присъства и да носи отговорност за деянието и постъпките си.

Вещото лице Н.Д.: Към момента на експертизиране не беше установено нарушено
психично функциониране. Лицето е психично здраво. Разбирало е свойството и значението
на извършеното и е можело да ръководи постъпките си. Към момента на експертизата няма
индикации налагащи   прилагане на лечение,  за което не сме препоръчали такова. В
поведението на Б. има акцентуация на характера, преобладават типологични особености,
съчетаващи черти на холеричен и сангвиничен темперамент, но неуравновесен, лесно
дразним, склонен към експлозивни реакции, намален фрустрационен  толеранс, при
неблагоприятни обстоятелства, критика, прагът на търпимост е по-нисък.

Не постъпват повече въпроси към вещите лица.

Прокурор И.: Да се приеме  заключението.

Адв. Харамильо: Да се приеме заключението.

Адв. С.: Да се приеме заключението.

Адв. П.: Да се приеме заключението.

СЪДЪТ

О П Р Е Д Е Л И : 

ПРИЕМА представеното  заключение. 

От бюджетната сметка на съда да се изплатят по 30 лева на вещите лица д-р Ц.С. и
Н.Д. за явяване в съдебно заседание.  

СЪДЪТ прекъсва съдебното заседание в 12,10 часа за 5 минути почивка.

Съдебното заседание продължава в 12,15 часа.
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Адв. Харамильо: Моля да бъде освободена от съдебно заседание частния обвинител
Ц.А., тъй като е служебно ангажирана.

Частният обвинител Ц.А. напуска залата.

СЪДЪТ пристъпва към разпит на свидетелите.

СЪДЪТ разясни на свидетелката Р.Д. правата по чл. 119 и 121 от НПК.

Свидетелката Р.Д.: Майка съм на Ц.А.. Разбрах правата си, че мога да откажа да
свидетелствам. Ще свидетелствам пред съда. Подсъдимият Х.Б. го познавам, имаше връзка с
дъщеря ми Ц. близо две години. В началото отношенията им вървяха добре. Тя се премести
за около три месеца в жилището на Х.. През това време се прибираше посинена от него. Но
следваха манипулации от негова страна, идваше с молби в къщи, пресрещаше я, чакаше я
пред блока с молби да се върне при него. Последният път беше през нощта в 1,30 часа, Х. ми
се обади по телефона и ми каза да отида да си я прибера, защото ще я метне от четвъртия
етаж. Това беше два месеца преди случката. Аз отидох. Х. започна  да ме умолява да не я
взимам. Аз  гледах  да не предизвиквам агресия у него, защото знаех че избухва. Гледах  да
замажа положението, казах му, че сега я вземам, а утре ще дойде при него. Прибрах дъщеря
си. Говорихме дълго с нея. От тогава отношенията се прекратиха, поне аз така знам. На 14
август Ц. има рожден ден. Преди това си бяхме в блока на ул. "***********", а на 14 август
се качихме на Етъра, имаме къща там, да празнуваме.  Ц. пожела вечерта да се прибере в
града да празнува с приятели,  а аз останах на Етъра при родителите ми. На другия ден по
обед се чух с дъщеря ми, всичко беше окей. Към 7 часа вечерта ми позвъни Х. и ми каза, че
си иска някакви ключове, бил ги забравил в апартамента, аз бях като шокирана,  защото
знаех, че не подържат връзка. Звъннах на Ц. тогава, гласа й звучеше много притеснен,
личеше че е ревала. Попитах я за какви ключове  става въпрос. Тя нямам спомен дали ми
отговори, затвори ми телефона. След това аз я набрах отново, тя ревеше  и ми каза, че иска
да отиде на хотел, аз останах доста шокирана,         защо на хотел, какво е станал. Тя ми каза
– какво искаш  да ти кажа, че Х. ме изнасили и то анално.  На мен ми стана лошо след това,
ревах, повръщах. След това позвъних отново на дъщеря ми, С. ми вдигна, аз казах,  че ще
отида в полицията, а Ц. се обади от страни, че ако раздухам случая ще се самоубие, това й
бяха думите. Тогава аз позвъних на Х., обидих го, казах му мръсен изрод и че ще отида в
полицията,  той  ми се отговори, каза  - там ли да те чакам, аз казах – да. След това отидох в
полицията и подадох сигнала. Аз подадох сигнала защото се притеснявах. Позвъних на
дъщеря ми и й казах, че съм в полицията и двете със С. дойдоха. Х. дойде. Тогава
разговарях с Х., питах какво е направил, как може. Тогава той помоли полицаите да го
приберат вътре, защото съм го притеснявала. При предишните случаи когато дъщеря ми се е
прибирала в къщи със следи от побой не съм подавала сигнал. Единствено съм разговаря с
майката на Х., исках да се разберем като жени, тя каза, че се е отказала от него, и видях,  че
няма смисъл, и си тръгнах. След случката когато прибрах дъщеря си в 1,30 часа през нощта
ходих  да разговарям с майката на Х. в село Яворец, защото той беше казал, че ще я метне от
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четвъртия етаж. Знам, че  един път Ц. е викала полиция, това е било когато е паднал салам
от хладилника, и Х.  е казал, че се подиграва с храната и  дъщеря ми си е тръгнала боса от
неговото жилище. Тогава не е живяла постоянно в неговото жилище, живееше си у дома.
Когато е викала полиция по повод случката със салама, са живеели заедно в апартамента на
Х.. За тези почти две години връзка, заедно са живели не повече от три месеца в жилището
на Х.. Това беше  в началото, след това започнаха скандали, иди си, ела си. Дъщеря ми е
оставала да преспива в жилището на Х.. Аз не знам дали Х. е идвал в нашия апартамент. По
принцип аз живея на квартира в апартамента на ул. "***********”, а родителите ми са на
Етъра. Не е имало случай когато аз да съм била в апартамента на ул. "***********" и Х. да е
оставал у нас. Х. обичаше да се разкарва с колата из града, той е малко асоциален, обичаше
да си седят в къщи, играеше на някаква игра до колкото знам. Един месец  и нещо преди
случката е прекратена връзката им,  мисля, че Ц. е прекратила връзката. Имам наблюдение,
че тя просто искаше да отдалечи от него. Много пъти съм разговаряла с Ц., тя се съглася с
мен и на другия ден като дойде Х. и да увисне пред апартамента и започне да реве – моля те
слез, няма повече да се повтаря, и тя пак се връщаше, излизали са, т.е. подновявали се
отношенията си до следващия побой. С. е приятелка на Ц.. Тогава често общуваха  двете. К.
го познавам, той е от Етъра,  той е познат на дъщеря ми, отраснали са заедно. Когато
разговарях с дъщеря ми по телефона, подробности за случката не ми е казвала и в полицията
не ми е казвала. Не знам дъщеря ми да е опитвала наркотично вещество.  На сбирки  не мога
да кажа,  че не е употребявала алкохол, но не е зависима от алкохола. Предните пъти когато
беше пребивана дъщеря ми не сигнализирах полицията, но това което се случи вече, 
дъщеря ми казваше, че ще се самоубие, исках да се сложи край на това нещо. При
предишните инциденти дъщеря ми беше с посинени  крака, един път с посинено око. Тогава
съм я молила да отидем да извадим медицинско. Имам чувството, че има някакъв страх от
него. Много пъти съм разговаряла с Х. и той може да го каже, винаги ми е казвал, че ще
спре, че много я обича, че не може без нея. След случая разговарях  с Ц. точно какво се е
случило,  всичко ми обясни. Тя ми каза, че са се  скарали заради някакво обаждане. Първо на
16 август му се счупила ръчната, той се бил ядосал. По това време му звъннал телефона,
мисля, че някаква колежка му позвънила. Тя го попитала, той се изнервил. От там счупва
стъклото на колата, започва да я удря по главата и й викал  -  курво смотана заради теб си
счупих стъклото. Тя го моли, че ще отиде да изтекли пари, за стъклото само и само да я
върне в града. Тогава той я закарва на въпросната поляна. Измъква я от колата, прониква  в
нея. Точно в най-големи подробности не съм я питала.  Молила го е,  повръщала, каза,  че
искала  да се прибере жива, защото знае как агресира и какво може да се случи. Насилието
от него се е изравяло в блъскане, скубане, плюене и без нейно съгласие правил секс. След
това е оставена на околовръстното и е хвърлил телефона й в храсти, тя го е търсила 20
минути – половин час, ръката й беше видимо надрана от храстите. Тогава се е свързала по
телефона. Не е имало случай когато Ц. да е гълтала голямо количество успокоителни
хапчета.  На място пред полицията когато се срещнах с дъщеря си, тя беше плакала, 
неспокойна,  притеснена, раздърпана определено, а тя държи на външния си вид.
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Не постъпват повече въпроси към свидетелката.

Свидетелката С.И.: С Ц. сме приятелки от доста години, близки сме много, а с Х.Б.
нямам никакви отношения.  Познавам подсъдимия от общи приятели и познати, най-вече от
Ц.. Ние с нея сме близки, а Ц. и Х. са имали връзка около 2 години. Мисля, че имаше период
за кратко време през който съжителстваха заедно Х. и Ц.. Имаха връзка двамата. Според мен
са се обичали, често имаха проблеми и не се разбираха. Случвало се е не веднъж тя да ми
сподели,  че била нападаната от него с обиди и физически. Физическото нападение се
изразява в побой според мен, видимо имаше следи. Тя ми се е обаждала, отивала съм при
нея да я прибера, да я видя, имаше видими следи по лицето, по тялото.  Интересувала съм се
от Ц.. В началото тя имаше симпатии и чувства, след това може би от страх според мен.
Говорили сме да сигнализира в полицията за нанесения побой. Веднъж се е обадила в
полицията, защото не можеше да си вземе нещата от тях, притесняваше се. Според мен не е
посмяла да сигнализира. Не мога да кажа с точност кога се разделиха, но известно време
малко преди случката се разделиха. Това не е първата раздяла, имало и друг  път когато са се
карали, разделяли и след това пак са се събирали.  Знам, че  преди 16 август са се разделили.
Знам като са се разделили последния път мисля, че на рождения й ден на 14 август са се
чували, но не мога да кажа със сигурност, вече не си спомням, не са се виждали. На 14
август бях с нея на празненството на рождения ден. На празненството Х. не е присъствал.
Ние бяхме заедно на 14 август. Може би на следващия ден са се виждали с Х.. Нямам
спомен, може да  сме се чували на 15 август, но дали сме се виждали не си спомням. На 16
август през деня се виждах с Ц.. През деня някъде на обяд се чухме с нея  да си уговорим
среща да се видим. След около час, два се видяхме след обед с нея, бяхме с още едно момче
К.. Отидохме на кафенето до бензиностанция "Марешки" срещу магазин "Нивен". Видяхме
се, постояхме малко, аз след около час – час и нещо трябваше да отида да взема детето си от
детската градина, значи да е било към 4-4,30 часа след обед, тръгнах си, и ги оставих
двамата в кафенето. В кафенето нямам спомен какво сме пили. Не си спомням някой да е
употребявал алкохол. Оставих К. и Ц. в заведението след което отидох да взема детето си.
След около час - час и половина Ц. ми позвъни. Аз й вдигнах и тя звучеше много зле,
плачеше по телефона и не можах да разбера какво ми казва, говореше несвързано и
неразбираемо. След това по думите й започнах да разбирам, че е станало нещо с Х.. Каза ми,
че я насилил по някакъв начин и че я оставил на пътя. Каза ми по телефона само,  че я
изнасилил и я оставил на пътя. Аз я попитах къде се намира, и тя ми каза, че не знае. Опитах
се да разбера по някакъв начин да ми подскаже, помолих я,  ако има покрай нея указателна
табела да я снима и да ми я прати. След около 5 минути тя ми се обади, каза ми, че се намира
около разклона за Думници и за Русевци,  при което аз горе-долу се ориентирах къде е и
тръгнах веднага. Стигнах до нея, беше на околовръстния път, седеше уплашена, плачеше,
изглеждаше в окаяно състояние наистина. Беше облечена мисля, че с дънков  гащеризон с
къси гащи и с тениска. Качи се при мен в колата, започна да плаче. При което успокоявайки
я тя започна да ми разказва какво се е случило. След като съм си тръгнала от заведението тя
и К. са се чули с Х., не знам какво са правили, откарали К. с колата на Х., при което тя ми
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разказа че с Х. решили да тръгнат към неговото село Райновци, не съм сигурна, до тогава до
колкото разбрах не е имало някаква агресия. Телефонът на Х. е звъннал и била някаква жена
или момиче, при което Ц.  го попитала кое е това момиче и възникнал скандал по между им.
По пътя започнали да се карат, той да я блъскал в таблото на автомобила.  Хващал я за
косата, скубел я и блъскал главата й в таблото на колата многократно. Също така е пиел
нещо, не се сещам какво точно и я плюел в лицето и я обиждал. До колкото си спомням тя
ми беше казала, че той е ударил предното стъкло на колата и го е счупил, като през цялото
време тя е била страшно уплашена,  не е спирала да плаче и в един момент той й казал, че
ще я ебе като долна проститутка. Спрял  колата някъде около тази местност, тя не можа да
ми обясни къде е била тази поляна където са били, слязъл и я изкарал от колата насила. При
което е започнал да й дърпа дрехите, да я съблича и е започнал да прави с нея анален секс
насила, без тя да има никакво желание. През цялото време е викала, плакала от срах, нерви,
от притеснение е започнала да повръща през това време докато той го прави. След това й
казал, че не си е мил хуя и сега ще му го лапа. През цялото това време докато тя повръща,
плаче и той я насилва, започнал да прави другото нещо с нея – фелацио. Тя ми сподели,  че
докато го е правила той я заснел с телефона си по време на акта.  Качили са се в колата. Не
знам как е станало това да приключат и това да я качи в колата. Тръгнали са по пътя и
решил, че ще я остави някъде на въпросното място разклона за Русевци и Думници, като й
изхвърлил  телефона край пътя в някакви храсти и си е тръгнал и я оставил. Ц. известно
време 15-20 минути си е търсила телефона. След като го е намерила ми позвъни на мен.
Като я взех ми разказа всичко това, тя не знаеше как да постъпи. С моята кола постояхме
малко навън в колата докато тя малко се успокой. Не искаше да се прибира за да не я види
майка й в това състояние. Не искаше да отиде да подаде жалба от страх. В този момент
звънна майка й по телефона. Тя започна да плаче, нищо не можа да каже  на майка си, не
можа да й обясни какво се е случило и затвори телефона. При което аз дали или майка й се
обади,  и аз обясних какво е станало. Майка й в този момент отиде в полицията да подаде
жалба и сигнал. При което и ние трябваше да отидем до полицията. Отидохме,  Х. беше
преди всички там. До колкото си спомням той беше звънял на Ц., че някакви негови
ключове са били в нея. Такива ключове нямаше нито в нея, нито в апартамента. От там
нататък Ц. подаде жалба в полицията. Докато бяхме в колата Х. позвъни по телефона на Ц.,
аз взех телефона и го обиждах, не си спомням какво му казах, не помня точно, като цяло го
обиждах, той затвори телефона и отидохме в полицията. Освен анален секс и фелацио не си
спомням Ц. да е споменавала нещо друго. Като отидохме пред полицията не е имало
контакт между Х. и Ц.. След това не съм виждала Х.. След това сме си говорили  с Ц., аз
постоянно бях до нея, защото беше много зле. До колкото знам не са се виждали, не са
поддържали контакт с Х.. На следващият ден майката на Х. е отишла до дома на Ц..  От там
нататък се изгуби връзката между Ц. и Х.. Мисля, че лелята на Х. се е обаждала няколко дни
след случилото се. До колкото тя ми е споделяла знам някои неща за връзката  й,  интимни
неща. Определено аналния секс е бил без нейно желание, изненадата, до колкото знам е 
било за първи път. Не ми е споделяла нещо неприятно да се е случило преди това в
интимните им отношения. Всички млади хора са имали интересни преживявания, но такива
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неприятни не ми е споделяла. Ц. живее в кв. Трендафил, ул. "***********" в апартамент,
под наем са. Ц. живее в този апартамент с майка си и баба си. К. го познавам. Той беше на
рождения ден на Ц.. В момента, в който аз  отидох с колата  и тя се качи вътре ми разказа за
това, което се е случило на поляната. По мои спомени тя се качи в колата плачейки, хванах
я, прегърнах я, попитах я какво се е случило, но дали в спряло положение в колата или след
като сме тръгнали ми го е разказала не мога да кажа. Дори да сме били в спряло положение
в автомобила  да е било за не повече от 2 минути. В Габрово къде спряхме с колата не мога
да кажа, не съм сигурна, но мисля, че на паркинга срещу Хумора проведохме разговорите с
майка й и с Х. когато аз го обиждах. До колкото я познавам Ц. никога не е вземала
наркотици, не е опитвала, за мен е същото. Ц. употребяваше алкохол в рамките на
нормалното, за мен значи една чаша или една бутилка бира. В деня на инцидента в кафенето
не си спомням точно какво сме пили, беше след обяд към 3 часа. Ц.  е споделяла за
сексуалния живот, че е бил нормално, имала е интересни преживявания. От връзката с Х. Ц.
не се е оплаквала, че Х. е бил груб сексуално, но друг тип е бил груб, като имам предвид да
й посяга, да я бие. При инцидентите когато е била бита, тя изпитваше  притеснение и страх,
той е имал заплахи към нея. В конкретния инцидент тя беше уплашена и не искаше да
отреагира, защото беше стресирана. Когато аз проведох разговора с майка й, майката беше
човека който отиде и подаде жалбата в полицията. Не си спомням  дали Ц. е била описала 
детайлно случилото се на майка си когато е бил подаден сигнала, но аз  след като й разказах
нещата,  знаейки  малко или много от мен, Ц. й доразказа. Не знам Х. и Ц. да са били заедно
преди 16 август. Аз поддържам контакт с нея и не ми е споделяла за предните дни преди
инцидента,  че се е виждала с него. Като се видяхме на 16 август Ц. не ми е споделяла, че
очаква Х. да отидат до Севлиево. Аз разбрах когато ми се обади и беше на пътя. Покрай Ц.
не съм контактувала пряко с Х.. Чувала съм го как разговаря с нея по телефона, показвала
ми е какви неща й пише, не съм имала допир до тяхната връзка, не сме излизали заедно,
нито съм общувала с него.

Не постъпват  повече въпроси към свидетелката.

            Свидетелят К.С.: Ц. я познавам, в приятелски отношения сме, от един квартал сме.
Х.Б. го познавам, в смисъл от Ц. го знам. Познавам  Х. от Ц., защото до колкото знам са
били двойка. Напоследък не се срещахме често с Ц., но сме се виждали често, излизали сме.
Знам, че Ц. и Х. са имали връзка, не мога да кажа в какъв период от време са били двойка.
Само веднъж се видяхме в обща компания, когато се видяхме с Ц.. Аз поканих Ц., видяхме
се, излязохме и отидохме в заведението, което се намира до бензиностанция „Марешки”,
това не помня кога беше. Не помня месеца,  беше може би преди две години. Аз изпих две
бири, Ц. една. С. се обади, дойде  да пушим по една цигара  в заведението след което С. си
замина. След това с Ц. напуснахме заведението и седнахме на една пейка срещу
заведението. След  това пушихме  по една цигара. Докато бяхме на пейката Ц. се обади на
подсъдимия. Докато бяхме на пейката с Ц. нищо не сме пили. Там на пейката изчакахме Х..
След това той като дойде изпушихме по една цигара и го помолих да ме закара до кв. Етъра
където живея и той се съгласи. Закараха ме до вкъщи, след което те си тръгнаха и не съм ги
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виждал повече, нито съм ги чувал. На следващия ден дойде полицейска кола до вкъщи и
полицаите ме помолиха да отида до Районното управление, като от тях разбрах, че предната
вечер се е случило нещо с Ц.. След разпита в полицията аз си тръгнах и няколко дни след
това се видяхме с Ц. и тя ми разказа за случката за това, което се е случило между тях
двамата вечерта. Тя ми разказа, че Х. я изнасилил, зарязал я на някаква поляна, хвърлил й
телефона в някакви храсти, тръгнал си  и я оставил сама. Това ми разказа Ц.. Аз не съм се
интересувал от подробности. Докато бяхме с Ц. в заведението и след това на пейката,    Ц. се
обади по телефона на Х., знаех, че Х. ще дойде. Поведението на Ц. беше нормално. Докато
пътувахме за Етъра  пътувахме съвсем  нормално, говорили сме си съвсем нормално, не е
имало скандали, не е имало караници. Изненадах се от станалото с Ц., понеже нямаше
конфликт, нито нищо. Като разбрах за случката останах изумен,  не съм очаквал такова
нещо. Виждал съм Ц. с  рани по лицето, за които ми е разказвала, че са от Х.,  синьо, подуто.
Като съм виждал Ц. със синьо, подуто, лично аз съм й казвал да не се занимава с този човек,
но аз не мога да кажа на хората какво да правят. Живея в кв. Етъра. Ц. дълги години живее
на апартамента в Младост, преди две години там живееше. Тогава имах баба в квартала,
която почина, бях наблизо и се обадих на Ц. да се видим. Не помня датите, не си спомням
рождения ден на Ц.. Мисля,  че случката беше след рождения ден на Ц.. Нямам спомен дали
бях поканен на рождения ден на Ц.. Нямам лично впечатление от връзката на Ц. и Х.. Лично
с тях в една компания никога не съм бил, освен в случая когато ме закараха до кв. Етър. С. я
познавам не до такава степен. С. е близка приятелка на Ц., все пак бяха и колежки в
заведението „Риска”. Майката на Ц. я познавам, тя живее при Ц. в апартамента на Младост.
Имат и  къща на Етъра,  там живее дядо й. Ходят там Ц. и майка й. С Ц. мога да кажа,  че
сме израснали заедно понеже сме от кв. Етъра, като малка тя живееше там.

В заведението бях  изпил две бири, не се чувствах повлиян от алкохола. 

Не постъпват повече въпроси към свидетеля.

Свидетелката Ю.П.: Познавам подсъдимия от „Клио комерс”, аз бях търговски
представител, той беше шофьора на моя район. Това беше преди две години. Отношенията
ни бяха абсолютно нормални, разбирахме се на работа. Във връзка с изпълнение на
служебните задължения с Х. се чувахме често по телефона, налагаше се. Не помня Х. колко
време работи там, аз като отидох той вече работеше. Х. не ми е споделял, че има някакви
проблеми заради мен със своята приятелка. Споделял ми е, беше казал, че са се разделяли,
след това се събрали. Мисля, че предния ден  преди събитията беше казал, че са се събрали.
Бяха скарани, беше ми се похвалил,  че са се събрали. Беше петък през нощта и ми беше
писал през нощта, че е арестуван и няма кой да закара стоката на другия ден. Възможно е да
съм му се обаждала през деня, не е  имало нещо по-различно. Горе-долу 3-4 месеца съм
работила с него.  В работата беше весел, помагаше на колегите, лично аз не съм имала
проблеми с него. Нямаше проблеми с абсолютно никой. От негова страна чак избухвания не
е имало, освен някакви ситуации свързани с работата, нещо извънредно. Не помня да се е
карал с колеги. След като разбрах, че е арестуван и на другия ден няма кой да направи курса,
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след това ми каза за какво са го арестували. Не съм разпитвала какво се е случило. В детайли
не ми е разказвал. Каза, че са се скарали, тя го обвинила в изнасилване. Това е,  което си
спомням.

Не постъпват  повече въпроси към свидетелката.

СЪДЪТ прекъсва съдебното заседание в 13,35 ч. за 10 минути почивка.

Съдебното заседание продължава в 13,45 часа.  

Прокурор И.: Уважаема г-жо съдия, имам искане за допускане до разпит в качеството
на свидетел на полицейския служител Илк. М. Ил., който съгласно материалите по делото е
изготвил протокола за доброволно предаване от 16.08.2019 г. и на който подсъдимия Х.Б. е
предал мобилния телефон, ползван от него към онзи момент. Искането за допускането на
този свидетел е с оглед евентуални показания,  които той би дал в насока проведен между
него и подсъдимия разговор относно случилото се между Б. и Ц.А., което и е и предмет на
настоящото дело, с оглед събиране на доказателства от допълнителни източници като
косвени такива за обстоятелства, които подсъдимия евентуално е разказал на сочения
полицейски служител. Ако го допуснете до разпит като свидетел, ще Ви моля същият да
бъде призован по месторабота,  а именно РУ – Габрово,   ул. „Орловска” № 50. Нямам други
искания. 

Адв. Харамильо: Аз нямам доказателствени искания. Не се противопоставям на това
доказателствено искане, моля да го допуснете.

Адв. С.: По отношение на направеното  искане предоставям  на съда да прецени.
Адвокат П. ще формулира нашите искания.

Адв. П.: По отношение на направеното искане от прокурора, предоставям на съда да
прецени допускането на същото. Ние имаме искане.  С оглед изясняване на отношенията
между страните, за които считам, че са налице доста противоречия от изложеното най-вече в
обясненията на нашия подзащитен и тези на свидетелите и пострадала Ц.А., ще моля да се
допусне да се изиска полицейска справка за сигнали подавани от Ц.А. за адрес ул.
„*********” № 24 срещу Х.Б.. Това е по повод конкретния инцидент,  за който спомена тя,
че е избягала и е била претърпяла насилие, и най-вече с оглед твърденията й,  че Х.Б.
системно е упражнявал физическо и психическо насилие спрямо нея.  Ще Ви моля също
така да допуснете до разпит Ел. М. М., това е братовчедката на Х.Б., която  се е срещнала с
Х. и Ц. в село Райновци, тъй като се явява категорично разногласие между обясненията на
моя подзащитен за времето преди 14 август и показанията на пострадалата.  Моят
подзащитен твърди,  че са възстановили в някаква степен връзката си,  докато Ц.А. твърди
обратно, а именно тази среща  в село Райновци,  на която  е била свидетел  Е.М., е била
преди повече от месец преди конкретното събитие, докато нашия подзащитен твърди, че е
била непосредствено ден, два преди процесната случка. Считам, че това е важно с оглед на

25



Председател: _______________________

Секретар: _______________________

изясняване на фактите и обстоятелствата, взаимоотношенията между страните, свързани с
конкретния инцидент.

Прокурор И.: Не възразявам срещу направените искания от страна на защитата,
считам, че са резонни, да бъдат допуснати.

Адв. Харамильо: Също не възразявам.

СЪДЪТ като взе предвид направените доказателствени искания от страните,  намира, 
че за пълното изясняване на делото от фактическа страна исканията следва да бъдат
уважени, като бъдат допуснати до разпит в качеството на свидетели посочените  днес лица, 
а именно И.И. и Е.М..

Наред с това следва да се изиска справка от РУ – Габрово има ли подадени сигнали от
Ц.А. против подсъдимия ХР. ДР. БР., посещаван ли е адрес във връзка с подаден сигнал,  
ако има изготвена документация, то тя да бъде приложена.

Водим от горното, 

СЪДЪТ

О П Р Е Д Е Л И : 

ДОПУСКА до разпит в качеството на свидетели И.И.,  с адрес за призоваване по
месторабота и Е.М., при условията на довеждане.

Да се изиска справка от РУ – Габрово подаван ли е сигнал от Ц.А. против
подсъдимия, посещаван ли е адрес на ул. „*********” № 24, и ако има изготвена
документация,  то тя да бъде приложена.

Отлага и насрочва за 04.10.2021 г. от 9,00 часа,  за която дата явилите се лица
уведомени, частния обвинител уведомен чрез повереника, за която дата да се призове
свидетеля И., да се доведе свидетелката М. и да се изиска справката.

            Протоколът е изготвен в съдебно заседание, което приключи в 14,00 часа.
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